

ຜູ້ວ່າການ ທຫລ ລາຍງານການປະຕິບັດແຜນເງິນຕາ ປີ 2022



ໃນກອງປະຊຸມສະໄຫມສາມັນເທື່ອທີ IV ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX (ວັນທີ 5 ທັນວາ 2022); ທ່ານ ປອ. ບຸນເຫຼືອ ສິນໄຊວໍຣະວິງ ຜູ້ວ່າການທະນາຄານແຫ່ງ ສປປ ລາວ (ທຫລ) ໄດ້ລາຍງານການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນເງິນຕາ ປີ 2022 ແລະ ແຜນເງິນຕາປະຈຳ ປີ 2023 ຊຶ່ງມີບາງຕອນວ່າ: ໃນໄລຍະ 9 ເດືອນຕົ້ນປີ 2022 ຜ່ານມາ, ເສດຖະກິດ ສປປ ລາວ ເຖິງຈະມີທ່າອ່ຽງດີຂຶ້ນຈາກການສົ່ງອອກ ແລະ ການທ່ອງທ່ຽວ, ແຕ່ກໍ່ຈະຍັງປະເຊີນກັບຄວາມທ້າທາຍ ທີ່ສະສົມມາຫຼາຍປີ ໂດຍສະເພາະການນໍາເຂົ້າສິນຄ້າ ແລະ ການບໍລິການ ຍັງສືບຕໍ່ເພີ່ມຂຶ້ນ ແລະ ຕົວເລກຫນີ້ສິນ ຕໍ່ຕ່າງປະເທດຢູ່ໃນລະດັບທີ່ສູງ. ສະນັ້ນ, ເມື່ອກະທົບກັບລາຄານໍ້າມັນ ແລະ ສິນຄ້ານໍາເຂົ້າ ທີ່ເພີ່ມສູງຢູ່ໃນຕະຫຼາດສາກົນ ໄດ້ພາໃຫ້ຄວາມຕ້ອງການເງິນຕາຕ່າງປະເທດ ເພື່ອຊໍາລະການນໍາເຂົ້າເພີ່ມສູງແບບກ້າວກະໂດດເລີ່ມແຕ່ຕົ້ນປີ 2022 ເປັນຕົ້ນມາ.

ການຄຸ້ມຄອງເງິນຕາຕ່າງປະເທດຂອງທຸກພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ຍັງບໍ່ທັນກົມກຽວ ແລະ ຮັດກຸມສິ່ງຜົນໃຫ້ຍັງມີສະພາບລາຍຮັບ ທີ່ເປັນເງິນຕາຕ່າງປະເທດຈາກການສົ່ງອອກ ແລະ ເງິນລົງທຶນຈາກຕ່າງປະເທດຈໍານວນຫຼາຍ ຍັງບໍ່ທັນເຂົ້າມາປະເທດ ຜ່ານລະບົບທະນາຄານຕາມລະບຽບການ ເຮັດໃຫ້ເງິນຕາຕ່າງປະເທດເຂົ້າສູ່ລະບົບທະນາຄານຫນ້ອຍກວ່າ ທີ່ຄວນຈະເປັນ ຊຶ່ງສ້າງຄວາມບໍ່ສົມດຸນກັນລະຫວ່າງຄວາມຕ້ອງການ ແລະ ຄວາມສາມາດສະໜອງເງິນຕາຕ່າງປະເທດ ກາຍເປັນປັດໄຈຕົ້ນຕໍທີ່

ພາໃຫ້ເງິນກີບທຽບເງິນໂດລາ ອ່ອນຄ່າ 19,44% ແລະ ເງິນກີບທຽບເງິນບາດ ອ່ອນຄ່າ 18,02% ຮອດທ້າຍເດືອນກັນຍາ; ສ່ວນຕ່າງລະຫວ່າງອັດຕາແລກປ່ຽນຂອງທະນາຄານແລະຕະຫຼາດນອກລະບົບສໍາລັບອັດຕາເງິນກີບທຽບໃສ່ເງິນໂດລາຢູ່ໃນລະດັບ 12,33% ແລະ ອັດຕາເງິນກີບທຽບໃສ່ເງິນບາດຢູ່ໃນລະດັບ 4,27%. ການອ່ອນຄ່າຂອງເງິນກີບ ຍັງສົ່ງຜົນເຮັດໃຫ້ອັດຕາເງິນເຟີ້ເພີ່ມສູງຂຶ້ນຮອດລະດັບສອງຕົວເລກ ນັບແຕ່ເດືອນພຶດສະພາເປັນຕົ້ນມາ ແລະ ຄາດວ່າຈະຍັງສືບຕໍ່ມີທ່າອ່ຽງເພີ່ມຂຶ້ນ ເພາະສິນຄ້ານໍາເຂົ້າໄດ້ກວມເຖິງ 1/3 ຂອງກະຕ່າສິນຄ້າໃນການຄິດໄລ່ອັດຕາເງິນເຟີ້.

ຜ່ານການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນເງິນຕາປີ 2022 ແມ່ນໄດ້ຫມຸນໃຊ້ເຄື່ອງມືນະໂຍບາຍເງິນຕາເປັນຕົ້ນ ການປັບຂຶ້ນອັດຕາເງິນແຮຝາກບັງຄັບ, ການປັບປຸງອັດຕາດອກເບ້ຍອ້າງອີງຂອງ ທຫລ ແລະ ການອອກຈໍາຫນ່າຍພັນທະບັດ ທຫລ ໄດ້ປະກອບສ່ວນຄວບຄຸມຈັງຫວະອັດຕາການຂະຫຍາຍຕົວຂອງປະລິມານເງິນ (M2) ໃຫ້ຫຼຸດລົງຈາກລະດັບ 47,94% ທຽບ ໃສ່ໄລຍະດຽວກັນຂອງປີຜ່ານມາ ໃນມື້ກ່ອນການຈໍາຫນ່າຍພັນທະບັດ ທຫລ (14.06.2022) ມາຢູ່ໃນລະດັບ 38,55% ທຽບໃສ່ໄລຍະດຽວກັນຂອງປີຜ່ານມາ ໃນມື້ສຸດທ້າຍຂອງການຈໍາຫນ່າຍພັນທະບັດ ທຫລ (15.11.2022). ຄຽງຄູ່ກັນນັ້ນ, ທະນາຄານທຸລະກິດພາຍໃນຈໍານວນໜຶ່ງ ໄດ້ປັບຂຶ້ນອັດຕາດອກເບ້ຍຕາມ ທຫລ ຊ່ວຍຫຼຸດຜ່ອນລະດັບຄວາມຕ້ອງການຊົມໃຊ້ ແລະ ຫຼຸດແຮງກະຕຸ້ນອັດຕາເງິນເຟີ້;

ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດມາດຕະການທາງດ້ານບໍລິຫານ ເພື່ອດັດສິມຮ້ານແລກປ່ຽນຕົວແທນລົງ ແລະ ການປັບປຸງວິທີກໍານົດອັດຕາແລກປ່ຽນໃຫ້ແກ່ທະນາຄານທຸລະກິດ (ທທກ) ແລະ ຮ້ານແລກປ່ຽນຕົວແທນຍືດຍຸ່ນ ຕາມກົນໄກຕະຫຼາດຫຼາຍຂຶ້ນສົມທົບກັບການອອກພັນທະບັດໄດ້ຊ່ວຍຊະລໍການອ່ອນຄ່າຂອງອັດຕາແລກປ່ຽນຈາກລະດັບທີ່ອ່ອນແຮງໄປເຖິງ 20.715 ກີບ/ໂດລາ ມາເປັນ 17.740 ກີບ/ໂດລາ ພາຍໃນມື້ທໍາອິດ ທີ່ໄດ້ມີການຈໍາຫນ່າຍພັນທະບັດ ທຫລ ແລະ ໄດ້ ສືບຕໍ່ຫຼຸດລົງມາຮອດ 15.100 ກີບ/ໂດລາ ກ່ອນຈະເລີ່ມເໜັງຕີງຂຶ້ນໃນຈັງຫວະທີ່ຊ້າລົງ, ໄດ້ເຮັດໃຫ້ສ່ວນຕ່າງລະຫວ່າງອັດຕາແລກປ່ຽນເງິນກີບທຽບເງິນໂດລາຂອງທະນາຄານແລະຕະຫຼາດນອກລະບົບໄດ້ແຄບເຂົ້າຈາກລະດັບສູງສຸດ 37,83% ໃນກາງເດືອນມິຖຸນາມາຢູ່ໃນລະດັບພຽງ 2,93% ໃນປະຈຸບັນ ແລະປະກົດການປັບປ່ວນອັດຕາແລກປ່ຽນມີລັກລະນະຫຼຸດຜ່ອນລົງ;

ສາມາດແກ້ໄຂສະພາບການຂາດແຄນເງິນຕາໃນການນໍາເຂົ້ານໍ້າມັນເຊື້ອໄຟ ຮັບປະກັນໃຫ້ມີນໍ້າມັນເຊື້ອໄຟສະໜອງຢູ່ໃນຂອບເຂດທົ່ວປະເທດໃນລະດັບທີ່ບໍ່ຂາດເຂີນ ແລະຍັງຮັກສາລະດັບຄັງຮອງເງິນຕາຕ່າງປະເທດ ຮອດທ້າຍເດືອນກັນຍາ ສາມາດກຸ້ມການນໍາເຂົ້າໄດ້ 3,01 ເດືອນ ແລະ ຄາດວ່າຫມົດປີຈະສາມາດສືບຕໍ່ກຸ້ມການນໍາເຂົ້າໄດ້ບໍ່ຫຼຸດ 3 ເດືອນ (ມະຕິສະພາແຫ່ງຊາດບໍ່ຫຼຸດ 3 ເດືອນ); ເງິນຝາກຂອງທທກ ສືບຕໍ່ເພີ່ມຂຶ້ນ; ຍອດເຫຼືອເງິນຝາກຂອງ ທທກ ກວມເອົາ 86,72% ຂອງ GDP ແລະຮອດທ້າຍປີ 2022 ຈະເພີ່ມຂຶ້ນໃນລະດັບ 90% ຂອງ GDP (ມະຕິສະພາແຫ່ງຊາດ: 70% ຂອງ GDP ໃນທ້າຍປີ 2022); ສິນເຊື້ອຂະຫຍາຍຕົວໃນຈັງຫວະດີກວ່າປີຜ່ານມາໂດຍກວມເອົາ 60,58% ຂອງ GDP ແລະຈະເພີ່ມຂຶ້ນຢູ່ໃນລະດັບ 65% ໃນທ້າຍປີ 2022 (ມະຕິສະພາແຫ່ງຊາດ: 50% ຂອງ GDP ໃນ

ທ້າຍປີ 2022); ອັດຕາສ່ວນບໍ່ເກີດດອກອອກຜົນ (NPLs) ຂອງ ທທກ ຢູ່ໃນລະດັບ 2,13% ແລະ ທ້າຍປີ 2022 ຄາດວ່າຈະຢູ່ໃນລະດັບ 2,3% (ມະຕິສະພາແຫ່ງຊາດບໍ່ເກີນ 3%). ອັນພື້ນເດັ່ນແມ່ນ ການປັບປຸງໂຄງສ້າງ ທທກ ຂອງລັດ 2 ແຫ່ງ ເປັນທະນາຄານຮ່ວມທຶນໄດ້ສ້າງບັນຍາກາດໃຫມ່ສາມາດ ລະງັບປະກົດການຂາດທຶນຕໍ່ເນື່ອງ ມີການປະກອບສ່ວນເພື່ອການພັດທະນາເສດຖະກິດດີຂຶ້ນ;

ນອກຈາກນີ້, ຍັງສາມາດບັນລຸໄດ້ຕົວຊີ້ບອກທີ່ກຳນົດໃນວາລະແຫ່ງຊາດໄດ້ດັ່ງນີ້: ສິນເຊື່ອປ່ອຍ ໃຫ້ແກ່ຈຸນລະວິສາຫະກິດ, ວິສາຫະກິດຂະໜາດນ້ອຍ ແລະ ກາງ (MSMEs) ທີ່ເຂົ້າເຖິງແຫຼ່ງທຶນຂອງ ທະນາຄານ ກວມເອົາອັດຕາສ່ວນປະມານ 30% ຂອງ MSMEs ທັງຫມົດ (ຄາດຫມາຍວາລະແຫ່ງຊາດ ກ່ຽວກັບການແກ້ໄຂຄວາມຫຍຸ້ງຍາກທາງດ້ານເສດຖະກິດ-ການເງິນ: 35% ໃນປີ 2023); ອັດຕາສ່ວນ ຜົນຕອບແທນ ຕໍ່ຊັບສິນຂອງ ທທກ ທົ່ວລະບົບສະເລ່ຍຢູ່ໃນລະດັບ 1,35% ທຽບໃສ່ປີ 2021 ເພີ່ມ ຂຶ້ນຈາກລະດັບ 0,65% (ຄາດຫມາຍວາລະແຫ່ງຊາດ ກ່ຽວກັບການແກ້ໄຂຄວາມຫຍຸ້ງຍາກທາງດ້ານ ເສດຖະກິດ-ການເງິນໃຫ້ເພີ່ມຂຶ້ນທຸກປີ); ອັດຕາສ່ວນຜົນຕອບແທນຈາກທຶນຂອງ ທທກ ທົ່ວລະບົບ ສະເລ່ຍຢູ່ໃນລະດັບ 15,84%ທຽບໃສ່ປີ 2021 ເພີ່ມຂຶ້ນຈາກລະດັບ 11,63% (ຄາດຫມາຍ ວາລະ ແຫ່ງຊາດ ກ່ຽວກັບການແກ້ໄຂຄວາມຫຍຸ້ງຍາກທາງດ້ານເສດຖະກິດ-ການເງິນ ໃຫ້ເພີ່ມຂຶ້ນທຸກປີ); ຮອດ ທ້າຍເດືອນກັນຍາ 2022 ການລະດົມທຶນ ຜ່ານຕະຫຼາດທຶນ ກວມເອົາ 15,1% ຂອງ GDP (ຄາດຫມາຍວາລະແຫ່ງຊາດ ກ່ຽວກັບການແກ້ໄຂຄວາມຫຍຸ້ງຍາກທາງດ້ານເສດຖະກິດ-ການເງິນ: 15% ໃນປີ 2023);

ໂດຍ: ຮັດສະໝີ ດວງສັດຈະ

ຢູ່ເມືອງລາວໃຊ້ເງິນກີບລາວ

